
Kriminalpræventivt lokalrådsmøde 16. september 2022 

REFERAT 

Deltagere Nordsjællands Politi: Christian Kobbernagel (Politikommissær), Morten Halkjær 

(Områdebetjent), Maya Nyborg (Specialkonsulent) og Pernille Bachmann (Tovholder Lokalråd) 

Deltagere Hillerød Kommune: Pia Kjær (Chef Kultur, Idræt og Fritid), Svenn Petersen (SSP-Leder), 

Hanne Frederiksen (Skolechef), Tina Lyhne (Borger- og socialchef), Anja Hededal (Chef Familie og 

Sundhed), Stine Hollensted (Jobcenterchef), Tim Bjørn Grønnehøj Eriksen (leder af HUV), Morten 

Schou (Bygge- og brandkoordinator) og Tinne Simonsen (faglig leder Frivillighed og forebyggelse). 

 

Referat 

1. Tryghedsundersøgelsen fra Justitsministeriet v/Maya Nyborg, NSJP 

Justitsministeriets forskningskontor har foretaget en landsdækkende tryghedsundersøgelse, som 

en videreførelse af de tryghedsundersøgelser politiet har lavet siden 2013. Nordsjællands 

politikreds ligger generelt på niveau med resten af landet både hvad angår tryghed og utryghed. 

Generelt i DK er trygheden stigende og utrygheden faldende. 88,1 % af alle adspurgte føler sig 

trygge. Der hvor respondenterne føler sig mest utrygge er på stationer og stoppesteder (hvor 

Nordsjælland ligger højere end gennemsnittet) og på stier i nabolaget, som er øde, har dårlig eller 

ingen belysning og ingen flugtveje. Desuden føler folk sig utrygge når de møder uhensigtsmæssig 

kørsel, adfærd der opleves som utilregnelig/hensynsløs og i mødet med folk som er påvirkede af 

alkohol og narko. Man er mere utryg hvis man opfatter sig selv som sårbar, f.eks. ved at være 

kvinde, have et handicap eller hvis man har erfaringer med diskrimination. Jo ældre man bliver jo 

mere tryg føler man sig.  

Der bliver spurgt om der objektiv er mere kriminalitet de steder hvor folk føler sig mest utrygge. 

Politiet vil undersøge det til næste møde.  

2. Kriminalitetsstatistikken, v/Morten Halkjær, NSJP 

Gennemgang af seneste kriminalitetsstatistik for Hillerød Kommune. Generelt faldende eller stabil 

kriminalitet dog stigning inden for kategorien ”vold” og Hillerød Kommuner ligger også højere på 

”vold i nære relationer” end gennemsnittet for politikredsen. Stigning i anmeldelser vedr. 

euforiserende stoffer er udtryk for, at der er tildelt flere politiressourcer til opgaven og kan derfor 

betragtes som positiv. Anmeldelser om musik til ulempe er faldet markant i 2022 sammenholdt 

med de forudgående 3 år. 

3. Nøgletal fra Politiet og referat fra seneste kredsrådsmøde v/Christian Kobbernagel, NSJP 

Endnu ikke modtaget referat fra seneste kredsrådsmøde. Næste kredsrådsmøde, som afholdes i 

december, bliver et temamøder om ungdomskriminalitet. Ønske om oplæg/cases fra Hillerød 

Kommune. Politiet og Pia undersøger nærmere omkring forventninger til indhold/formål. 

Der er identificeret 9 sager ved Socialsøg i år, hvilket er en stigning, som ifølge politiet kan skyldes 

at de er blevet bedre til at bruge IT-systemets muligheder (Socialsøg er et IT-system hvor man kan 



identificere familier hvor børnene er i risiko for mistrivsel og på den baggrund lave underretninger 

til kommunerne). Der er henvist i alt 10 børn til UKN (Ungdomskriminalitetsnævnet) hvilket også er 

en stigende tendens, som kan være udtryk for øget ressourceforbrug fra politiets side og et godt 

samarbejde med kommunale aktører om at spotte og dokumentere hotspots og unge der begår 

kriminalitet. 

4. Handleplan 2023-2026 – fokuspunkter/proces 

Gennemgang og vurdering af handleplanens punkter. Kredsråd har valgt følgende strategiske 

handleplanspunkter på tværs af politikredsen for den kommende periode: Indbrud, IT-kriminalitet 

og digitale krænkelser samt Færdsel. 

Lokalrådet beslutter at det nuværende lokale fokuspunkter om ”Festkultur og sæsonprægede 

aktiviteter” udgår, da det ikke længere udgør nogen særlig udfordring i kommunen.  

Punktet vedr. rusmidler videreføres, og der tilføjes ”… og andre ulovlige stoffer” så punktet i den 

nye handleplan hedder ”Styrke indsatsen mod salg af euforiserende og andre ulovlige stoffer i det 

offentlige rum med henblik på at nedbringe den utryghedsskabende adfærd og tilgængeligheden”. 

Dialog om hhv. den kommunale vinkel på udfordringen (at forebygge med et ”sundheds-  og 

trivselsperspektiv) og det politimæssige fokus på den ulovlige handel. Der aftales at holde et møde 

hvor de 2 forskellige tilgange og samarbejdsfladerne kan udfoldes. 

I forlængelse af Tryghedsundersøgelsen 2021 (se punkt 1) besluttes det at tilføje et fokuspunkt om 

”Trygge steder/byrum” (publikationen Trygge byrum fra Det kriminalpræventive råd (DKR) 

rundsendes med referatet) og i forlængelse af kriminalitetsstatistikken (se punkt 2) og tidligere 

fokus på problemstillingen tilføjes også ”Vold i nære relationer” til Handleplan 2023-2026. Fokus vil 

være på at kvalificere arbejdsgange og samarbejdet mellem politi og kommune. Der er ikke 

ressourcer til at intensivere den opsøgende indsats uden tilførsel af ressourcer. Politiet gør 

opmærksom på, at de har indgået en samarbejdsaftale med organisationen Lev uden vold. 

Kommunen vil gennem Nordsjællands Politi kunne henvise voldsudsatte til rådgivning samt 

voldsudøvere der igennem aftalen kan komme uden om eksisterende venteliste.  

Maya har teten i samarbejde med Tina, Svenn og Pia om at lave udkast til nye handleplan, som kan 

besluttes af lokalrådet på næste møde i december. 

5. Nattelivszoner/visitationszoner, v/Politiet 

Politiet forklarer hvad hhv. nattelivszoner og visitationszoner er. Der er pt. en proces i gang hos 

politiet om at afklare om det kan være nyttigt at indføre en nattelivszone på Torvet i Hillerød, ikke 

pga. særlige udfordringer, men idet området har et betydeligt natteliv. Hvis det bliver aktuelt vil 

kommunen blive involveret. Hvis man begår vold eller anden alvorlig kriminalitet i én nattelivszone 

kan man få forbud mod at komme i alle nattelivszoner.  

 

6. Status på ’Købmand i Østbyen problematik’  

Siden seneste lokalrådsmøde har lokale betjente kørt forbi købmanden på deres rundture. 

Købmanden fortæller at det har ført til en meget større tryghed og færre henvendelser. 

 



7. Status på Campusvej v/Morten Halkjær, NSJP  

Kun en enkelt sag hvor et ung menneske har været i besiddelse af en joint. Ingen anmeldelser om 

salg. Fortsat fokus på området, hvor der er mange unge mennesker, fra politiets side. 

8. Evaluering af sommerens ’Indsats mod Soundbokse’ v/Christian Kobbernagel, NSJP 

Indsatsen vurderes at være en succes. Der har kun være få episoder i de 13 kommuner i 

politikredsen, som er klaret med dialog. Der har ikke være brug for at beslaglægge soundbokse. 

Genåbning af nattelivet efter corona har selvfølgelig haft en stor betydning. Det vurderes at man, 

hvis indsatsen skal gentages, med fordel kan starte lidt tidligere, allerede når de unge går på 

læseferie i foråret.  

9. IT-Kriminalitet v/ Maya Nyborg, NSJP 

Politiet fortæller om 2 store tendenser inden for IT-kriminalitet: Brug af muldyr (hvor typisk unge 

mennesker narres til at hvidvaske penge) og at franarre typisk ældre mennesker oplysninger og 

penge. Politiet beder om kommunens hjælpe til at videreformidle info ud til forældre med børn i 7. 

8 og 9. klasser på Aula og også gerne til uddannelsesinstitutioner i byen vedr. mulddyr og til ældre 

om hvordan man undgår at blive snydt. Tinne sender kontakter til Grønnegadecenteret. Seniorråd, 

hjemmepleje og andre relevante fora til Maya. Politiet gør også opmærksom på siden 

sikkerdigital.dk, hvor kommunen kan hente materiale eller melde sig til oplæg, og at oktober er 

national cybersikkerhedsmåned, hvilket kunne være en anledning til at gøre en ekstra 

kommunikations- og informationsindsats. 

 

10. Opfølgning på registrering af POLCAM kameraer v/Maya Nyborg, NSJP 

Hillerød Kommune formidling til lokale virksomheder, af politiets opfordring til at registrere 

kameraer i politiets database POLCAM har båret frugt. Antallet af registrerede kameraer er steget 

fra 218 pr. 30. november 201 til 399 pr. 23. juni 2022. 

11. Eventuelt 

Det kriminalpræventive lokalråd drøftede under punktet, hvordan man forholder sig til begrebet 

sodavandsfester – fx ved at afholde alkoholfrifester for 16-18-årige i et diskotek. Lokalrådets fælles 

holdning er, at det ud fra et forebyggelses- og et politimæssigt synspunkt ikke er hensigtsmæssigt 

at holde sodavandsfester for 16-18-årige i diskoteker. Rådet vil give sin holdning videre til 

bevillingsnævnet, så de kender til den. 

 

 


